## ملخص الرسالة

اسم الباحث: رقية محمد على محمد الصايدي

التخصص: دراسات إسلامية ( فقه ).

اسم البحث: تكميل شرح الأزهار المنتزع من الغيث المدرار المفتح لكمائم الأزهار

تأليف القاضي العلامة: أحمد بن يحيى حابس (المتوفى سنة 1061هـ) من أول كتاب الرهن الى آخر كتاب العتق ، دراسة وتحقيق.

الدرجة العلمية: ماجستير.

إشراف الدكتور/حسن على السروري

جامعة صنعاء، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، قسم الدراسات الإسلامية.

وقد قسمت هذا البحث الى مقدمة وقسمين وخاتمة وفهارس، فأما المقدمة فقد تحدثت فيها عن أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والهدف من دراسته، وحدود الدراسة، والدراسات السابقة، والمنهج الذي سأتبعه في التحقيق.

وأما القسم الأول: فهو قسم الدراسة، وفيه فصلان: الفصل الأول: حياة المؤلف وعصره. وفيه مبحثان، تناولت في المبحث الأول التعريف بالعلامة، اسمه ونسبه ومولده ونشأته، وطلبه للعلم، ومكانته العلمية، وشيوخه وتلاميذه، ومذهبه، وآثاره ومؤلفاته، وفاته.

وأما المبحث الثاني تناولت فيه عصر المؤلف، الحالة السياسية، والحالة العلمية، والحالة الاجتماعية، والحالة الاقتصادية.

وأما الفصل الثاني تناولت دراسة عن المخطوط المحقق، تحقيق اسم الكتاب، وتوثيق نسبته إلى مؤلفه، ومنهج المؤلف في الكتاب، ومصادره ومراجعه، وأهمية الكتاب ومكانته بين كتب الفقه، وقيمته العلمية، و رموز و مصطلحات المؤلف في الكتاب، ووصف النسخ المخطوطة، ومنهجي في التحقيق، ونماذج مصورة من المخطوط.

ثم القسم الثاني: ويشمل النص المحقق، حيث حققت من أول كتاب الرهن إلى آخر كتاب العتق.

ثم أوردت بعد ذلك الخاتمة وذكرت فيها أهم النتائج والتوصيات، وأتبعتها بالفهارس الفنية العامة للرسالة.

**Abstract** 

Researcher 's name : Ruqaya Mohammed Ali Mohammed Al-Saidi

Specialization: Islamic Studies (Fageih).

Research name: Completing the explanation of flowers taken from the rain showers that open the sleeves of flowers

Written by the distinguished judge: Ahmad bin Yahya Habis (who died in the year 1061 AH), from the beginning of the book of mortgage to the end of the book of emancipation, a study and investigation.

Academic degree: Master's degree.

Supervised by Dr. Hassan Ali Al-Sarouri

Sana'a University, College of Arts and Humanities, Department of Islamic Studies.

I divided this research into an introduction, two sections, a conclusion, and indexes. As for the introduction, I talked about the importance of the topic, the reasons for choosing it, the purpose of studying it, the limits of the study, previous studies, and the approach that I will follow in the investigation.

As for the first section: it is the study section, and it contains two chapters: Chapter One: The life and times of the author. It contains two sections. In the first section, I dealt with the definition of the scholar, his name, lineage, birth and upbringing, his pursuit of knowledge, his scientific status, his sheikhs and students, his doctrine, his effects and writings, and his death.

As for the second section, I discussed the author's era, the political situation, the scientific situation, the social situation, and the economic situation.

The second chapter dealt with a study of the verified manuscript, determining the name of the book, documenting its attribution to its author, the author's approach to the book, its sources and references, the importance of the book and its place among the books of jurisprudence, its scientific value, the author's symbols and terminology in the book, a description of the manuscript copies, and my methodology in Investigation, and illustrated examples of the manuscript.

Then the second section: It includes the verified text, as it was verified from the first book of mortgage to the last book of emancipation.

Then I presented the conclusion, mentioning the most important results and recommendations, and followed it with the general technical indexes of the thesis.